
بودجه ۳۰ همتی برای پزشکی خانواده در ۱۴۰۴
مشاور عالی و جانشین وزیر بهداشت با اعلام اینکه در بودجه سال آینده، ۳۰ 
هزار میلیارد تومان برای برنامه پزشکی خانواده و نظام ارجاع در نظر گرفته 
شده، گفـت: البته این بودجه هنوز نهایی نشده اما در مجموع با این بودجه، 

برنامه مذکور قابل اجرا در سراسر کشور نخواهد بود.
علی جعفریان در گفت وگو با ایســنا، دربــاره آخرین وضعیت بودجه برنامه 
پزشــکی خانواده و نظام ارجاع برای اجرا در سال آینده، اظهار کرد: بودجه 
برنامه پزشکی خانواده و نظام ارجاع نهایی نشده و در انتظار تصمیم مجلس 
شورای اسلامی در ارتباط با بودجه این برنامه هستیم. مبلغ ۳۰ هزار میلیارد 
تومان )همت(  در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ برای برنامه پزشکی خانواده و 
نظام ارجاع در نظر گرفته شده که نسبت به گذشته به مقدار اندکی افزایش 
می یابد. وی با اشاره به بودجه برنامه پزشکی خانواده در لایحه بودجه سال 
۱۴۰۴ گفت: اگر همین ۳۰ هزار میلیارد تومان برای برنامه پزشکی خانواده 
درنظر گرفته شود، این برنامه قابل اجرا در سراسر کشور نخواهد بود و تنها 

می توان برنامه را در برخی نقاط کشور با یک الگوی خاص اجرا کرد.

آزمایشگاه ها در انتخاب نوع دارو 
و روند درمان نقش کلیدی دارند

دبیر علمــی شــانزدهمین کنگره بیــن المللی ارتقــای کیفیت خدمات 
آزمایشگاهی تشــخیص پزشــکی با تاکید این مهم که بیش از 8۰ درصد 
بیماری ها به کمک تســت های آزمایشگاهی تشخیص داده  می شوند، گفت: 
بررسی پاسخ به درمان و پیگیری بیماری نیازمند تشخیص های آزمایشگاهی 
اســت، بنابراین آزمایشگاه نه تنها در تشخیص بیماری بلکه در انتخاب نوع 
دارو، بررسی پیش آگهی بیماری ها و روند درمان نقش کلیدی ایفا  می کند.

به گزارش انجمن دکترای علوم آزمایشــگاهی تشخیص طبی ایران، دکتر 
امیرحسن زرنانی دبیر علمی کنگره ارتقای کیفیت خدمات آزمایشگاهی با 
اشاره به برگزاری بیست و دومین کنگره کشوری و شانزدهمین کنگره بین 
المللی ارتقای کیفیت خدمات آزمایشــگاهی تشخیص پزشکی ایران از 9 تا 
۱2 اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ در مرکز همایش های بین المللی برج میلاد، گفت: 
در کنگره امسال علاوه بر هوش مصنوعی، پیشرفت های حوزه فناوری های 
نوین در علوم مختلف آزمایشــگاهی مورد بررســی قرار  می گیرد. بر همین 
اساس، تم یا رویکرد کنگره امسال تحت عنوان »پیشرفت های فناوری های 
نوین در آزمایشگاه بالینی« بر فناوری های جدید ایجاد شده در حوزه علوم 
آزمایشــگاهی و به کارگیری هوش مصنوعی در ایــن حوزه ها و فناوری ها 
تاکید دارد. وی افزود: این کنگره سعی کرده است که آینده آزمایشگاه های 
تشــخیص طبی را از منظــر فناوری های جدید و تکامل آزمایشــگاه های 
تشخیص پزشــکی را در طول زمان از گذشــته تا آینده ترسیم کند. دبیر 
علمی شانزدهمین کنگره بین المللی ارتقای کیفیت خدمات آزمایشگاهی 
تشخیص پزشکی بیان کرد: رشته علوم آزمایشگاهی یکی از رشته های اصلی 
علوم پزشکی اســت که در تشــخیص های بالینی نقش کلیدی بی بدیلی 
ارائه  می کند. آزمایشــگاه ها نه تنها در ایران بلکه در سراسر جهان به عنوان 
بازوی کمکی تشخیص های بالینی مطرح هستند؛ به طوری که بیش از 8۰ 
درصد بیماری ها به کمک تست های آزمایشگاهی تشخیص داده  می شوند. 
همچنین بررســی پاسخ به درمان و پیگیری بیماری نیازمند تشخیص های 
آزمایشــگاهی است. بنابراین آزمایشــگاه نه تنها در تشخیص بیماری بلکه 
در انتخــاب نوع دارو، بررســی پیش آگهی بیماری هــا و روند درمان نقش 
کلیــدی ایفا  می کند. به گفته وی هدف اصلی از برگزاری این کنگره ضمن 
به روز رسانی آموزه های قبلی در حوزه علوم آزمایشگاهی برای متخصصین 
و صاحب نظران این رشــته و در اختیار قرار دادن یافته های جدید در این 
حوزه است.زرنانی گفت: استفاده از فناوری های نوین در آزمایشگاه تشخیص 
پزشــکی مزایــای متعددی دارد کــه عبارتند از: افزایش دقت و ســرعت، 
کاهش خطای انســانی، افزایش کارایی، بهبود مدیریت اطلاعات و کاهش 
هزینه  ها. در این کنگره، سعی شــده است که جایگاه فناوری های نوین در 
حوزه آزمایشگاه تبیین شده و پیش نیازهای ورود آزمایشگاه های تشخیص 
پزشکی به این حیطه مورد بررسی قرار گیرد. دبیر علمی کنگره در ارتباط با 
محورهای کنگره امسال اظهار کرد: خوشبختانه با تحولی که در حوزه های 
مختلف علوم زیســتی انجام شــده تکنیک های Omics به روی کار آمده 
اســت. این تکنیک ها مشــتمل بر حوزه های مختلفی از جمله ژنومیکس، 
ترنسکریپتومیکس، متابولومیکس، لیپیدومیکس و پروتئومیکس است. این 
تکنیک ها، مجموعه ای از اطلاعات را در سطح ژن، ترنسکریپتوم، متابولوم، 

لیپیدوم و یا پروتئوم در اختیار قرار  می دهد.
این تکنیک های با بازده بالا  می توانند طیف وســیعی از اطلاعات را که قبلا 
قابل تصور نبود در اختیــار قرار داده و برای یک بیمار خاص هزاران نوع از 
این اطلاعات را در مدت زمان کوتاه به دست آورد. وی ادامه داد: در طراحی 
این کنگره سعی شده از اساتید صاحب سبک و تجربه در حوزه های مختلف 
دعوت شود. سخنرانان مختلفی با این دیدگاه برای سخنرانی کلیدی کنگره 
معرفی شده اند. خوشبختانه رئیس فدراسیون بین المللی بیوشیمی بالینی 
)IFCC( اولین سخنرانی کلیدی را با این دیدگاه در کنگره ارائه خواهد کرد 
و سخنران کلیدی بعدی پروفسور عادلی از کانادا هستند که آزمایشگاه های 

نسل آینده را از لحاظ الزامات و رویکرد ترسیم خواهد کرد.

کاهش هزینه های سلامت با رویکرد فیزیک پزشکی 
اســتاد دانشگاه علوم پزشــکی ایران، بر اهمیت اســتفاده از رشته فیزیک 

پزشکی در کاهش هزینه های سلامت تاکید کرد. 
رئیس انجمن فیزیک پزشــکی ایران، نســبت به نادیده گرفتن متخصصان 
فیزیک پزشکی در بالین، انتقاد کرد. به گزارش انجمن فیزیک پزشکی ایران ، 
محسن بخشنده، رئیس انجمن فیزیک پزشکی ایران در سیزدهمین کنگره 
فیزیک پزشــکی ایران با رویکرد هوش مصنوعی که در مرکز همایش های 
رازی برگزار شد، گفت: فیزیک پزشکی، پلُی بین علوم پایه و پزشکی است، 
به گونه ای که متخصصان فیزیک پزشــکی باعث توسعه و بهبود روش های 
تشــخیصی و درمانی بیماران می شوند. وی افزود: متخصصان رشته فیزیک 
پزشــکی می توانند باعث حفظ امنیت جان بیماران در نظام سلامت شوند. 
بخشــنده با اشاره به نقش بی بدیل متخصصان فیزیک پزشکی در توجه به 
روش های تشــخیصی و درمانی، گفت: متأسفانه هنوز جایگاه رشته فیزیک 
پزشکی در بالین، آن طور که باید مورد توجه قرار نگرفته است. در حالی که 
متخصصان فیزیک پزشکی در همه جای دنیا، جزئی از کادر درمان هستند. 
وی بــه اهمیت نقش متخصصان فیزیک پزشــکی در تشــخیص و درمان 
سرطان ها اشــاره کرد و افزود: عدم شناخت دقیق از نقش فیزیک پزشکی 
در تشــخیص و درمان بیماری ها، باعث شده این رشــته در جایگاه واقعی 

خودش نباشد. 
در ادامه، سمیده خویی رئیس سیزدهمین کنگره فیزیک پزشکی، بر نقش 
هوش مصنوعی در نظام سلامت تاکید کرد و گفت: هوش مصنوعی  می تواند 
باعث دقت در تشخیص و درمان بیماری ها شود. رویکرد کنگره امسال، نقش 
هوش مصنوعی در فیزیک پزشــکی است. وی ادامه داد: هوش مصنوعی در 
عرصه فیزیک پزشــکی، باعث ایجاد تحولات زیادی در تشــخیص و درمان 

بیماری ها می شود. 
خویی با اشــاره بــه اهمیت هوش مصنوعی در نظام ســلامت، تاکید کرد: 
یکی از بخش های نظام ســلامت که هوش مصنوعی می تواند تحول آفرین 
باشد، فیزیک پزشکی است. رئیس کنگره گفت: هوش مصنوعی  می تواند در 
بازسازی تصاویر از تومور یا بدن بیمار، باعث دقت و سرعت بیشتری شود. 

وی افــزود: اولویت اســتفاده از هوش مصنوعی در فیزیک پزشــکی، ابتدا 
تشخیص بیماری و بعد درمان است. در ادامه ، سید ربیع مهدوی دبیر علمی 
سیزدهمین کنگره فیزیک پزشــکی که در مرکز همایش های رازی برگزار 
می شود، گفت: رشته فیزیک پزشکی در زیرشاخه های زیادی دنبال می شود 
که ما ۵ زیرشــاخه  را برای دانشجویان این رشــته مورد توجه قرار داده ایم. 
وی از رادیوتراپی، انکولوژی، پزشــکی هسته ای، تصویربرداری و...، به عنوان 
تعدادی از زیرشــاخه های فیزیک پزشــکی نام برد و افزود: هرچند فیزیک 
پزشکی در ایران از دنیا عقب است، اما تلاش می کنیم با تلاش بیشتری در 

این رشته مهم دانشگاهی کار کنیم. 
استاد گروه فیزیک پزشکی دانشــگاه علوم پزشکی ایران، به اهمیت رشته 
فیزیک پزشــکی در کاهش هزینه های سلامت اشاره کرد و گفت: در عرصه 
سلامت، کاهش هزینه ها با  اســتفاده درست از تجهیزات پزشکی در مراکز 

تشخیصی و درمانی، یکی از اولویت های فیزیک پزشکی است. 
مهــدوی ادامــه داد: یکــی از کارهــای متخصصان فیزیک پزشــکی در 
بیمارســتان ها، بحث کالیبراسیون و استاندارد ســازی و استفاده بهینه از 

تجهیزات پزشکی است.

سلامت

مجموعه کتاب »هشت سال پس از او« 
رونمایی شد

گروه اجتماعی: مجموعه ۳ جلدی »هشت سال پس 
از او« با نگاهی به تاریخ انقلاب اسلامی و ۴ مصاحبه با آیت 

الله هاشمی رفسنجانی منتشر و رونمایی شد.
مراسم رونمایی از مجموعه کتاب های »هشت سال پس 
از او« با حضور جمعی از اهالی قلم و چهره های سیاســی 
برگزار شد.این مجموعه ۳ جلدی به قلم محمدامین طویر 
سیاری و نوشته شده و مجموعه مصاحبه هایی درباره آیت 

الله هاشمی رفسنجانی است. 
جلد اول این کتاب، ۴ گفتگوی منتشــر نشــده با این 
چهره است و نویسنده در خلال این گفتگوها تلاش کرده 
تا ۴ مقطع مهم تاریخی از زندگی وی را مورد بررسی قرار 

بدهد.
جلد دوم مجموعه »هشــت سال پس از او« شامل 22 
مصاحبه منتشرنشــده از ۱۱ سیاستمدار نام آشنای کشور 
اســت و این چهره های فعال سیاسی برش های مختلفی از 
تاریخ انقلاب اسلامی و وقایع آن را مرور کرده اند. جلد سوم 
این کتاب نیز اختصاص به ۵ گفت وگوی منتشــر نشده با 

محمد عطریانفر دارد.
ســیاری نویســنده ایــن مجموعه گفت: نخســتین 
گفت وگوهای من با آقای هاشــمی رفسنجانی به دورانی 
برمی گردد که مشغول نگارش پایان نامه کارشناسی ارشد 
بودم و به دلیل رشته علوم سیاسی لازم بود درباره زندگی 
آقای هاشــمی هم تحقیقاتی انجام بدهم.وی اضافه کرد: 
تاکنون درباره آقای هاشمی رفسنجانی صحبت های زیادی 
مطرح شــده و کتاب های زیادی منتشر شده است؛ اما در 
این کتاب تــلاش کردم طی مصاحبه هایی که با ایشــان 
داشــتم، فضایی فراتر از خود او را به رشته تحریر دربیاورم 
و بیشــتر به وقایع و اتفاقات بپــردازم.او درباره محوریت 
موضوعات مطرح شــده طی مصاحبه هایش گفت: ســعی 
کــردم همه جانبه به موضوعات مختلــف بپردازم، اگرچه 
فراخور صحبت ها موضوعات دیگری هم مطرح شده است.

گفتنی اســت در مراســم رونمایی از این مجموعه کتاب، 
کتاب »هوش مصنوعی و تحولات سیاســی ایران« نیز که 

به تازگی منتشر شده است، نیز رونمایی شد.  

نیاز به ۱۰ هزار معلم تربیت بدنی 
در کشور

معاون تربیت بدنی و ســلامت وزارت آموزش و پرورش 
از نیاز به ۱۰ هزار معلم تربیت بدنی در مدارس کشــور 

خبر داد.
محمد جعفری، در حاشیه سفر به شهرستان کاشمر در 
گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: در تمام کشور حدود ۳۳ 
هــزار معلم تربیت بدنی متخصص داریم که از این تعداد 
حدود چهار هزار نفرشــان در پست های اداری و اجرایی 
مانند مدیریت، معاونت و حتی ریاست مشغول فعالیتند.

وی بــا بیان اینکه 29 هزار نفــر از معلمان تربیت بدنی 
در کلاس هــای درس بصورت تخصصــی فعالیت دارند، 
ادامه داد: گرچه طی چند ســال اخیر از مسیر دانشگاه 
فرهنگیــان و جذب از طریق ماده 28 قدری از کمبودها 
جبران شــده اما چون از سوی دیگر تعدادی از همکاران 
در ســال بازنشسته می شــوند همچنان با کمبود معلم 
مواجهیم.معــاون وزیــر آموزش و پــرورش اظهار کرد: 
براساس قانون برنامه هفتم توسعه کشور، تا پایان برنامه 
نسبت دانش آموز به معلم تربیت بدنی تخصصی، باید به 
یک به 28۰ برســد ولی اکنون این عدد یک به بالاتر از 
۴۰۰ است.وی گفت: چون در قانون برنامه هفتم تکلیف 
شده و باید این نســبت یک به 28۰ برسد، باید بتوانیم 
به عددی که نیاز داریم در برابر آن عددی که بازنشست 
می شوند برسیم. اگر سازمان امور استخدامی مجوز بدهد 
تلاش می شــود تا بتوانیم دوره های تحصیلی متوسطه و 
ابتدایی را هم پوشش دهیم.جعفری افزود: اکنون کمبود 
معلــم تربیت بدنی از دو مســیر حق التدریس و آموزش 
آموزگاران پایه در طی دوره های آموزشــی، کارگاه های 
آموزشــی و ســرفصل هایی که بصورت تخصصی برای 

آموزگاران پایه طراحی شده را جبران می کنیم.

رونمایی

آموزش
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با وجود اینکه نظافت شهری همچنان 
در صدر درخواســت های شهروندان 
به ســامانه ۱۳۷ قــرار دارد، مرکز 
در  تهران  شــهرداری  افکارسنجی 
کرده  اعلام  خود  اخیر  نظرســنجی 
که تنها ۳۸ درصد از شــهروندان از 
وضعیت نظافت معابر ناراضی هستند.

این نظرسنجی که در هفته اول بهمن ماه 
۱۴۰۳ با مشــارکت ۱۵۵۰ نفر از ساکنان 
مناطق 22گانه تهران انجام شــد، نشــان 
می دهد که ۴۶ درصد از پاسخ دهندگان از 
عملکرد شهرداری در نظافت معابر رضایت 
دارند، ۱۶ درصد تا حدی راضی هستند و 

۳8 درصد ابراز نارضایتی کرده اند.
این در حالی اســت که نظافت شــهری 
همچنــان یکــی از اصلی ترین موضوعات 
تماس های شهروندان با سامانه ۱۳۷ است.
ناصر امانی، عضو شــورای شــهر تهران، 
بارها در جریــان ارائه گزارش های میدانی 
خود از ســطح محلات پایتخت در صحن 
علنی شــورا از وضعیــت نظافت محلات 
تهران انتقاد کرده و گفته است: »این همه 
شهرداری بابت رفت و روب در طول سال 
هزینه می کند؛ ولی شــما می بینید اغلب 
مردم از نوع جمع آوری پســماند ناراضی 

هستند.«
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون محیط 
زیست شورای شهر تهران، نیز در این باره 
گفته است: »واقعاً وضعیت و نظافت انَهار 
این شهر مناسب نیســت.درباره مدیریت 
بگوییم دیگر؟ شــهرداری  پســماند چه 
می گوید کارگر نداریم، نبود کارگر نیاز به 
نظارت دارد چرا هزینه جمع آوری زباله را 
افزایش می دهید، آنقدر جلســه گذاشتیم 

دیگر خودمان هم خسته شدیم.«
به گزارش خبرآنلاین، این عضو شــورای 
شهر مدتی پیش در تذکری در صحن علنی 
شورا گفته بود:  از همان اول گفتم شیوه ای 

که در پســماند جلو می برید غلط است و 
چرا این هزینه را به شهر تحمیل کردید؟ 
الان هم این مسیر را اشتباه می روند. چند 
وقت دیگر درخواست می کنند هزینه های 
پســماند را دو برابر افزایش دهند؛ شــهر 
تدبیــر می خواهــد. هر هشــت ماه یک 
مدیرعامل پسماند عوض شد، می خواهند 
هزینه پسماند را دو برابر کنند، باید نظارت 
کنید و کار را جمــع کنید. نه نظارت، نه 
پیگیری و نه جلسات تخصصی وجود دارد.

نظافت معابر تدبیر  می خواهد .
این درحالی اســت که مرکــز مطالعاتی 
شــهرداری تهران مدعی شده ۴8 درصد 
پاسخگویان در این نظر سنجی از تمیزی 
مخازن راضی بودنــد، 2۴ درصد تاحدی 
راضی بودند، 28 درصد تمیزی مخازن ابراز 
نارضایتی داشته اند. ۴۶ درصد پاسخگویان 

از وضعیــت رفــت و روب و نظافت تهران 
توسط شــهرداری راضی بودند ، ۱۶درصد 

تا حدی راضی، ۳8 درصد ناراضی بودند.
۷۷.۴ درصد پاســخگویان فاصله مخازن 
پسماند تا منزل را خیلی نزدیکی و نزدیک، 
۱۴درصد نه خیلی دور و نه خیلی نزدیک، 
8.۵درصد دور و خیلی دور  می دانند و ۰.۳ 
نظری نداشتند. ۷2 درصد پاسخگویان از 
ســروصدای ماشین حمل زباله گلایه مند 
نبودند، ۱۴درصد تا حدودی ســر و صدا 
دارند و ۱۴ درصد گلایــه مند بودند. ۵۱ 
درصد پاســخگویان اظهار داشــته اند در 
محــل زندگی غرفه بازیافــت وجود دارد، 
۴۰ درصــد غرفه بازیافت در محل زندگی 
ندارند و 9 درصد پاسخگویان غرفه بازیافت 
را نمی شناختند. این مرکز اعلام کرده که 
مردم به مدیریت پســماند در شهر تهران 

نمره قبولی داده اند. متوســط نمره مردم 
به مدیریت پســماند در شهر تهران )۵,۵ 
از ۱۰( بوده اســت. به تازگی گزارش های 
تماس های مردمی با ســامانه ۱۳۷ که از 
تیرماه به روز نشده بود در سامانه شفافیت 
منتشر شده است . براساس اطلاعات منتشر 
شده ،میزان تماس ها درحوزه نظافت معابر 
روند کاهشــی داشته اما همچنان موضوع 
نخست تماس ها و پیام های مردمی نظافت 
شــهر ،جمع آوری زبالــه و طعمه گذاری 
موش اســت. همچنین در مناطق ۵ و ۴ 
و ۱و 2 و ۱۴ بیشــترین پیام های مردمی 
در این حوزه ثبت شــده است.این تناقض 
میان آمارهای رضایت شهروندان و حجم 
بالای درخواست ها به سامانه ۱۳۷، نیازمند 
بررسی دقیق تر و اقدامات مؤثرتر در حوزه 

نظافت شهری است.

مدیرکل مدیریت بحران استان تهران 
با اشــاره به صدور هشــدار نارنجی 
هواشناســی، از بارش بــرف و وقوع 
خبر  استان  شمالی  نیمه  در  یخ بندان 
داد و گفت: مدیریت بحران برای پنج 

روز آینده آماده باش است.
حامــد یزدی مهــر، درباره شــرایط جوی 
پیش روی استان تهران هشدار داد و گفت: 
از صبح دیروز یک سامانه بارشی فعال شد 
که تا صبح دوشــنبه ۶ اسفند ادامه خواهد 
داشت، این سامانه باعث بارش باران و برف، 
وزش باد شدید موقتی، پدیده مه و کولاک 
برف در نیمه شمالی، غربی و مرکزی استان 
تهران به ویژه در مناطق میگون، شمیرانات، 
آبعلی، لواسان، دماوند، فیروزکوه، پردیس، 

شرق تهران و شهر تهران خواهد شد.
وی افــزود: این بارش هــا می توانند باعث 

لغزندگــی معابــر و جاده هــا، اختلال در 
حمل ونقل به ویژه در مسیرهای کوهستانی 
و گردنه ها، مــه و محدودیت دید، کولاک 
برف و انباشت برف در مناطق شمالی، بالا 
آمدن سطح آب رودخانه ها، احتمال رخداد 
صاعقــه و بارش تگرگ در نقاط مســتعد، 
خطر لغزش و سقوط سنگ و رانش زمین 
در نواحی کوهســتانی، وزش باد شدید تا 
خیلی شــدید لحظه ای به ویژه در مناطق 
غربی، جنوبی و ارتفاعات، احتمال خسارت 
به ســازه های موقت، داربست ها، تابلوهای 
تبلیغاتی و شکســتن درختان کهنســال، 
اختلال یا تأخیر در پروازها در برخی ساعات 
و رگبار باران و برف همراه با احتمال رعد و 
برق در مناطق جنوبی و شرقی استان شود.
یزدی مهر با تأکید بر لزوم رعایت توصیه های 
ایمنی، گفت: به شهروندان توصیه می کنیم 

در ســفرهای ضــروری احتیــاط کنند و 
حتماً زنجیر چرخ و تجهیزات زمستانی به 
همراه داشته باشند، به ویژه در مسیرهای 
کوهســتانی و گردنه ها. همچنین از تردد 
یا اتراق در حاشــیه رودخانه ها و مسیل ها 
خــودداری کننــد و از پــرواز گلایــدر و 
هواپیماهای آموزشــی و بالگــرد اجتناب 
کنند. کوهنوردی و صعود در این شــرایط 
به دلیل خطر ریزش بهمن و سرمازدگی به 

هیچ وجه توصیه نمی شود.
وی ادامه داد: از صبح دوشنبه ۶ اسفند نیز 
یک توده هوای ســرد به استان تهران نفوذ 
می کند که تا چهارشــنبه 8 اســفند ادامه 

خواهد داشت.
این توده هوای ســرد باعــث کاهش قابل 
ملاحظه دما می شــود؛ به طــوری که در 
نواحی شــمالی، دامنه هــا و ارتفاعات، دما 
بین ۱۰ تا ۱۵ درجه سلســیوس و در نیمه 
جنوبــی و نواحی مرکزی، دما بین 8 تا ۱2 

درجه سلسیوس کاهش خواهد یافت.
به گزارش ایسنا، مدیرکل مدیریت بحران 
اســتان تهران درباره اثرات این توده هوای 
ســرد هشــدار داد و گفت: ایــن کاهش 
دما می تواند باعث رخــداد تنش دمایی و 
یخ بندان ســطح زمین در گســتره استان، 

وزش ســوز باد در مناطق کوهســتانی به 
ویژه در ارتفاعات بالادست، خطر یخ زدگی 
تأسیســات و لوله های آبرســانی، احتمال 
احتمال  رادیاتــور خودروهــا،  یخ زدگــی 
آسیب به محصولات و امکانات بخش های 
کشــاورزی و دام پــروری و افزایــش قابل 
ملاحظــه مصرف حامل های انرژی شــود.
یزدی مهر در پایان با اشــاره به توصیه های 
لازم برای مقابله با این شــرایط، گفت: به 
شــهروندان توصیه می کنیم ســامانه های 
گرمایشــی خود را بازبینی و فعال کنند، از 
طبیعت گردی و کوهنوردی پرهیز کنند، از 
ضدیخ در رادیاتور خودروها و تأسیسات آبی 
استفاده کنند، لوله های آبرسانی در فضای 
باز را بپوشانند، دمای گلخانه ها، سالن های 
پرورش قارچ، طیور و دامداری ها را تنظیم 
کنند و در مصرف حامل های انرژی به ویژه 
گاز و برق مدیریت داشــته باشند.براساس 
گزارش روابط عمومی اســتانداری تهران، 
وی همچنین از آمادگی کامل دستگاه های 
امدادی و راهداری برای مقابله با شــرایط 
پیش رو خبر داد و از شــهروندان خواست 
با رعایت توصیه هــا و همکاری با نهادهای 
مســئول، از بروز خســارات جانی و مالی 

جلوگیری کنند.

اخبار مربوط به صدور مجوز شکار و 
خرید این پروانه ها با مبالغ هنگفت، تا 
۴۰ هزار یورو، که چندی پیش منتشر 
شد، مدیرکل دفتر حفاظت و مدیریت 
حیات وحش سازمان حفاظت محیط 
زیست را بر آن داشت تا توضیحاتی 
در این باره ارائــه کند: »این پروانه ها 
شــکارچیان  درخواســت  به  فقط 
ایرانی صادر شــده و پروانه ای برای 
شــکارچیان غیرایرانی صادر نشده 
است. بر اســاس دستورالعمل پروانه 
ایرانی و ساکن  باید  شکار، شکارچی 
استان مورد نظر باشد، تخلفی نداشته 
باشد و محدودیت های زمانی، مکانی، 
نوعی و طریقی شکار را رعایت کند.«

او در خصوص صدور پروانه های شــکار تا 
مبلــغ ۴۰ هزار یورو نیز گفت: »این موارد 
مرتبط به قرق های خصوصی است. قرق دار 
می تواند از طریق شرکت های تورگردانی، 
به شــکارچیان غیرایرانی پروانه بفروشد. 
مبالــغ ۴۰ هزار یا ۵۰ هــزار را نمی توان 
تایید یا تکذیب کــرد و قرق داران باید در 

این خصوص پاسخ دهند.«
این در حالی است که کارشناسان مستقل 
و صاحب نــام اذعان  دارنــد که پروانه های 
شــکار هیچ توجیه علمی ندارند و با ذکر 
دلایل متعدد ادعای شکارفروشــان مبنی 
بر افزایش گونه های جانوری در قرق های 
اختصاصی را جعلی و آمارهای ارائه شده را 

نادرست می دانند.
مجازاتی که بیشتر شبیه شوخی 

است تا تنبیه
اصل ۵۰ قانون اساســی، بــه طور کلی بر 
محیط زیســت و لزوم حفــظ و نگهداری 
از آن برای نســل فعلی و آینده می پردازد. 
هرچند که در خصوص حفاظت از محیط 
زیست، عقل و شعور بر هر قانونی اولویت 
دارد و درک انســانی حکــم می کند که 

همواره در محافظت از محیط زیست کوشا 
باشیم.

شهرام مهاجر، وکیل پایه یک دادگستری، 
در همین راســتا به خبرآنلاین می گوید: 
»مســئله شــکار و صید، از بعد حقوقی 
و زیســت محیطی در هم تنیده اســت و 
نمی توان آن را تفکیک کرد. قانون شــکار 
و صید مصوبِ ســال ۱۳۴۶ که بیشــتر 
اصلاحات آن در سال ۱۳۵۳ اعمال شده، 
در مــواد ۱۰، ۱۱، ۱2 و ۱۳ بــه مجازات 
جرائم غالب در حوزه شکار پرداخته است، 
اما این مجازات تعیین شده بیشتر شبیه به 
شوخی است تا تنبیه؛ به جای اینکه مانع 
وقوع جرم شود، مشوق ارتکاب جرم است. 
یعنی ما مجازات نقدی داریم در حد ۳۰۰ 
هزار تومان، یک میلیون تومان و نهایتاً 8 
میلیون تومان. مجازات حبس هم در این 
ســال ها با توجه به دیــدگاه حبس زدایی 
بیشتر به جزای نقدی تبدیل شده است.«

او اضافه می کند: »در مقوله جرم شناسی، 
قاعــده ای داریم که طبــق آن افرادی که 
قصد ارتــکاب یک جرم یــا عمل خلاف 
دارند، معمولاً پیش از اقدام، سود حاصل از 
این جرم را محاسبه می کنند و با مجازاتی 
که ممکن اســت به آن محکوم شــوند، 
می ســنجند. در واقع این قدرت نظارت و 
شدت مجازات است که افراد را به ارتکاب 

جرم یا پرهیز از آن سوق می دهد.«
به نظر می رسد قانون گذار درک نکرده که 
ذخیره جانوری این مملکت آنچنان رو به 
زوال و در معرض نابودی است که نیازمند 
است هر ساله این قانون بازنگری و مجازات 
آن به روز شــود. به گفته مهاجر، »آخرین 
بازنگری در سال 9۷ صورت گرفته است؛ 
که حتــی در آن برهه هــم جریمه ۳۰۰ 
هزار تومان یا ۵ میلیون تومان مبلغ قابل 
توجهی نبود، در سال ۱۴۰۳ که قطعاً این 
مبالغ به عنوان مجازات، بازدارنده نخواهند 

بود. نوع نگاه متولیان این امر نشان دهنده 
فاجعه مدیریتی در خصوص حیات وحش 
جانوری ایران اســت؛ گویا این مســئله از 

کوچک ترین اهمیتی برخوردار نیست.«
دولت متصدی محیط زیست است، نه 

مالک آن
ایــن وکیل باســابقه، ضمــن مخالفت با 
شکارهای پیوسته که بقای حیات وحش 
جانــوری را تهدید می کننــد، می گوید: 
»دولت مالک منابع طبیعی و محیط زیست 
مملکت نیست، صرفا متصدی آن است و 
وظیفه مراقبت، مدیریت و دفع خطر را به 
عهده دارد. بنابراین نباید احساس تملک 
کند و فکر کند می تواند محیط زیست را 
با اهداف متفاوت اجاره دهد و از آن کسب 
درآمد کند. دولت، متولی مراقبت از حیات 
وحش و محیط زیســت کشــور است؛ اما 
خبر مذکور، به نوعی حاکی از آن اســت 
که متولی خودش مجوز تخریب و آسیب 

را صادر کرده است.«
پایش گونه های جانوری؛ لازمه صدور 

مجوز شکار
در خصوص صدور پروانه شــکار، سؤالات 
بسیاری مطرح است، اما مسئله  قابل توجه 
این است که وقتی قصد داریم برای برخی 

گونه های جانوری اجازه شکار صادر  کنیم، 
حتما باید پیــش از آن کیفیت و کمیت 
گونه مدنظر و زیســتگاه ها را پایش کنیم.

مهاجر معتقد اســت این امر یک احتیاط 
عقلی است و در این میان، پایش گونه های 

در معرض انقراض اهمیت ویژه ای دارد.
او می گوید: »به طــور نمونه، در خصوص 
یوزپلنــگ کــه یک شــاخص در معرض 
انقراض در کشــور ما محســوب می شود، 
می بینیم که هیــچ رصد و پایش علمی و 
به روزی صورت نمی گیــرد و تمام داده ها 
و گزارش ها تخمینی اســت. متأســفانه 
هیچ وقت هیچ کس حتی به عنوان پیشنهاد 
هم مطرح نکرد که برای مدتی، شــکار در 
ایران کاملًا ممنوع شــود تا حیات وحش 
فرصتی برای تنفس داشــته باشــد و در 
ایــن فاصله تحت رصد و پایش قرار گیرد. 
البته پایش -چه برای پوشش گیاهی و چه 
جانوری- یک امر مستمر و پیوسته است و 
نمی توان آن را مثلًا در شش ماه به نتیجه 
رساند.« او در پایان با اشاره به اینکه ایران 
با وجود زیســتگاه های پهناور، ابزار پایش 
بــه روزی ندارد، عنــوان می کند: »محیط 
زیست کشــور ما به مرز نابودی رسیده و 

این قابل انکار نیست. 

نمره پایتخت نشین ها به نظافت شهر 5/5 از ۱۰است

چالش تهرانی ها با نظافت شهری

مدیرکل مدیریت بحران استان تهران هشدار داد 

یخبندان در نیمه شمالی استان تهران

مجازات یا شوخی؟

یک تا ۸ میلیون تومان جریمه برای شکار غیرقانونی

مرحله دوم پیامک واگذاری خودرو 
به جانبازان ارسال شد

مدیرکل مسکن و تســهیلات رفاهی بنیاد شهید و امور 
ایثارگران در مشــهد مقدس گفت: در مرحله دوم برای 
دو هزار نفر مجموعا به تعداد ۴۵۰۰ نفر ایثارگر مشمول، 
پیامک ارسال شده و این روند در ماه های آینده نیز ادامه 
دارد. به گزارش »ایثار«، میثم اروز در همایش آموزشــی 
توجیهی سراسری ادارات کل تسهیلات رفاهی، مسکن و 
امور گلزارهای بنیاد شهید و امور ایثارگران سراسر کشور 
در مشهد برگزار شــد، ضمن گرامی داشت یاد و خاطره 
شهدا گفت: تبیین برنامه ها و سیاست های ابلاغی ریاست 
عالی بنیاد شهید، پیگیری موضوع مسکن خانواده شهدا 
و ایثارگران است.مدیرکل مسکن و تسهیلات رفاهی بنیاد 
شهید و امور ایثارگران گفت: نخستین تفاهم نامه با وزیر 
راه و شهرسازی توســط مهندس اوحدی معاون رئیس 
جمهور و ریاست عالی بنیاد منعقد و دستورات لازم صادر 
شده است.وی در خصوص اعطا خودرو گفت: در مرحله 
جدید برای دو هزار نفر از مشــمولان این طرح، پیامک 
ارسال شــده این مرحله برای جانبازان زیر ۵۰درصد در 
حقیقت 2۵ درصد الی ۴9 درصد که دارای مشــکلات 
جســمی، حرکتی فرزندان و همسران شهید معلول بود.

وی به تسهیلات ارائه شــده برای خودرو گفت: در حال 
حاضر 2۷۰ میلیون تومان تسهیلات قرض الحسنه برای 
خــودروی داخلی تعلق گرفته کــه بانک های عامل نیز 
مشخص شدند و جامعه ایثارگری بعد از تکمیل پروفایل 
و مراحل اداری به نمایندگی مراجعه و پیش فاکتور اخذ 
می کننــد. اروز در خصوص اعطــای وام برای این طرح 
گفت: افراد مشــمول بعد از اینکه بــه بانک های عامل 
معرفی شــدند، وام را اخذ و مابه التفاوت آن را پرداخت 
می کنند، پس از تکمیل، بانک عامل رقم را در وجه ایران 
خودرو یا سایپا پرداخت می کند و بر اساس زمان تعیین 
شده در مصوبه هیئت وزیران خودرو به ایثارگران تحویل 

داده می شود.

ایثارگری


